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Daraban (ACUE): Nu facem presiuni sa iesim din schema de plafonare, dar platile

catre furnizori trebuie facute la timp

Furnizorii de energie nu fac niciun fel de presiuni pentru iesirea mai devreme din schema de plafonare a

preturilor, dar cer ca platile sa fie facute la timp, deoarece golurile nu mai pot fi acoperite prin finantari,

dupa caz împrumuturi bancare, a declarat, marti, la o întâlnire cu presa, directorul executiv al Federatiei

Asociatiilor Companiilor de Utilitati din Energie, Daniela Daraban.

 

"As începe prin a spune ca noi, la nivel de furnizori, chiar nu facem absolut nicio presiune si nu avem niciun scop

în a iesi mai repede decât a zis statul român, în 2025, din aceasta schema, cu mentiunea ca sustinerea ei trebuie sa

se coreleze cu platile la timp, deoarece chiar nu mai pot fi acoperite goluri pe sase luni prin pre-finantarea

furnizorilor, dupa caz împrumuturi bancare. Deja furnizorii încep sa acumuleze costuri de finantare destul de mari,

ceea ce pe termen mediu-lung va face un pic mai dificila si revenirea la piata libera", a spus Daraban.

 

Ea a reamintit ultima decizie a Guvernului, prin care fondurile acumulate din taxa de solidaritate au fost transferate

la fondul de tranzitie, si ca la momentul aparitiei ordonantei respective erau în asteptare la Ministerul Energiei si

Ministerul Muncii restante de trei miliarde lei catre furnizori.

 

"Deci erau la momentul la care s-a discutat despre ordonanta, si informatiile se gasesc inclusiv în Nota de

fundamentare a ordonantei, trei miliarde în asteptare la plata. Acele trei miliarde vor închide cumva platile undeva

maximum pâna la luna mai, dar situatia difera de la caz la caz. Între timp, ANRE (Autoritatea Nationala de

Reglementare în domeniul Energiei - n. r.), saptamâna trecuta, a mai dat o comunicare ca a mai analizat un numar

de cereri, suma a mai crescut. Din punctul nostru de vedere, la luna iunie, la ANRE erau în asteptare undeva spre

1,5 miliarde, dar furnizorii depun în mod continuu dosare de decontare. Deci, fata de cele trei (miliarde lei) care

erau la plata la cele doua ministere mai erau, credem noi, cam 1,5 în asteptare la ANRE si estimarea noastra este ca

undeva înca 2 miliarde s-au depus sau se vor depune între timp si se va ajunge cu platile undeva la luna iunie.

Deci, cele 3 miliarde care erau în asteptare pentru plata se acopera din sumele puse la dispozitie din Fondul de

tranzitie. Ca sa închidem platile pâna la luna iunie ar mai trebui înca trei miliarde lei, din evaluarea noastra.(...).

Acum, aceste trei miliarde ar trebui sa le gasim cumva în proiectul de rectificare bugetara, daca nu e alta sursa de

finantare, pentru ca toate platile se pot face numai din Fondul de tranzitie.(...) Deci, daca nu vedem la rectificarea

bugetara niste alocari suplimentare (...) vom reintra în acelasi ritm. Se acumuleaza iar perioade de 5-6 luni de plata

si devine tot mai complicat de sustinut de catre furnizori", a explicat directorul ACUE.

 

Aceasta a mentionat ca nu exista o discutie legata de ajustarea schemei de plafonare, dar federatia va insista ca

aceasta sa aiba loc, pentru a vedea care este solutia, daca nu exista bani disponibili, deoarece nu se poate merge

înainte mizând pe faptul ca furnizorii vor acoperi pentru câteva luni aceste goluri.

 

"Daca se doreste o iesire din schema sau o ajustare a schemei, nu stim ce se doreste, asta ne si sperie, ca nimeni nu

spune foarte clar cum ajustam totusi în 2024, deci, daca se doreste ajustarea, atunci trebuie sa fim foarte atenti la

ce se întâmpla pe piata. (...) Am avut întâlniri pe elemente de principiu iar, din punctul nostru de vedere, orice se

va decide trebuie sa porneasca de la ce se întâmpla pe piata (...) Orice mutare în schema, inclusiv, sa spunem, daca

se doreste o reasezare a consumatorilor care beneficiaza, o asezare a plafoanelor, totul trebuie sa fie corelat cumva

si cu câteva elemente legate de piata. Daca vrei lichiditate pe piata trebuie sa iei mai multe masuri. (...) Daca nu ne

asezam la masa si daca nu va fi o decizie anuntata din timp, predictibila, cred ca ne vom trezi cu probleme inutile.

Revin, nu spunem noi si nu este treaba noastra sa spunem noi când se iese din schema. Dar ce spunem noi este ca,

daca se doreste mentinerea schemei, trebuie sa se asigure finantare, trebuie sa fie o finantare realista, iar daca se

are în intentie orice ajustare, atunci trebuie sa ne uitam foarte realist la cum arata piata acum si orice decizie

trebuie sa fie luata foarte atent ca sa nu generam cresteri de pret doar asa, prin modul în care noi gândim, ne facem
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planul de revenire. Deci acesta este tot efortul nostru, cumva sa punem pe masa temele reale si la ce trebuie sa ne

uitam când se iau astfel de decizii ", a punctat Daniela Daraban. 
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